
Proč REFERENDUM… 

 
Referendum není strašák. Jedná se o způsob hlasování, možnost svobodně vyjádřit svůj názor. 
V našem případě jsou otázky položené v rámci referenda směřovány k dalšímu rozvoji obce. Nikomu 
nevnucujeme svůj názor a nikoho nenutíme, aby možnosti hlasování v referendu využil. Záleží tedy na 
samostatném rozhodnutí každého občana, zda se hlasování zúčastní a zda bude mít zájem vyjádřit se 
k budoucímu způsobu života v obci.  

 
Předmětem hlasování je uvažovaná masivní výstavba domů v nových lokalitách, kterou považujeme za 
velmi problematickou. Jedná se zejména o pozemky mimo současně zastavěné území obce, které byly 
po roce 1990 státem vydávány podle restitučního zákona, a to především za účelem zemědělského 
hospodaření. Celkem bylo v posledních měsících nově odděleno a vytyčeno na soukromých pozemcích 
téměř 70 uvažovaných stavebních parcel, z toho více než 40 parcel bylo vytyčeno v problematických 
lokalitách. 

Kromě tohoto počtu jsou v obci také pozemky jiných majitelů, kde již došlo k přípravám výstavby nebo 
se s ní počítá. Další pozemky, vhodné k budoucí výstavbě, jsou ve vlastnictví obce a s jejich využitím se 
v územním plánu rovněž uvažuje.  

Forma referenda byla zvolena: 

a. až poté, kdy v této věci nedošlo ke shodě na poradách zastupitelstva obce 

Na poradách jsme argumentovaly tím, že se v případě rozsáhlé zástavby v obci jedná o významné 
rozhodnutí velmi ovlivňující život obyvatel v obci. Bylo navrhováno, aby zastupitelstvo samo 
svou pravomocí omezilo rozsáhlou nekoordinovanou výstavbu doplněním omezení nové 
výstavby v návrhu nového územního plánu, což nebylo většinou zastupitelů přijato. Navrhovaly 
jsme tedy řešení vzniklé situace vyhlášením referenda zastupitelstvem, které jej může vyhlásit 
bez získání podpory ve formě podpisů občanů podporujících referendum. Také tento náš návrh 
nebyl přijat. 
 

b. jako reakce na rozsáhlé geodetické zaměřování a vytyčování pozemků právě v předmětných 
lokalitách.  

Lokality nejsou připraveny z hlediska technické vybavenosti (komunikace, voda, systém 
odkanalizování), nejsou vymezeny žádné regulativy nové zástavby. Nepříznivý dopad na život 
v obci by spočíval zejména v enormním nárůstu požadavků na dodávku pitné vody ze 
stávajících omezených zdrojů a nevyřešeném způsobu čištění odpadních vod. Problematika 
nové zástavby by měla být nejprve posouzena a vyhodnocena v územní studii a teprve až po 
vyhodnocení této studie by následně mohla probíhat případná parcelace pozemků a současně i 
řešení potřebné infrastruktury. V tomto případě takto postupováno nebylo. Navrhovaná 
zástavba kromě toho představuje hrubý zásah do charakteru krajiny, měla by velmi negativní 
dopad na přírodu v bezprostředním okolí obce i na celkový krajinný ráz.  

 
Výsledek referenda stanoví jednoznačně stanovisko občanů, které bude směrodatné a závazné pro 
další rozhodování zastupitelstva obce. 

Myslíme si, že i občané rozhodují o obecních záležitostech a o směřování obce prostřednictvím 
zvolených zástupců. Výjimkou a jedinou možností, kdy může každý občan samostatně vyjádřit svůj 
názor je referendum. Referendum bylo vyhlášeno díky více než 30 % občanů, kteří návrh na svolání 
referenda podpořili. Jen na vysvětlenou, někteří občané svými podpisy udělili pouze plnou moc k 
zastupování při pořizování územního plánu a informaci k žádosti o poskytnutí dotazu na SČVK ohledně 
vody a někteří podepsali plnou moc i souhlas s konáním referenda. Každého, kdo projeví zájem o bližší 
informace k návrhu nového územního plánu, rády seznámíme osobně podrobněji. Zamyslete se nad 
vzniklou situací a přijďte vyjádřit svůj názor v referendu, které bude provedeno v rámci voleb do 
obecního zastupitelstva.   

Děkujeme Vám všem, kteří se o rozvoj obce zajímáte. 

Eva Francová                                                                   Alena Bauerová 


